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VOJSKA
NE ZVECKA
ORU@JEM,
ALI GA
IMA

NA^ELNIK GENERAL[TABA VS
GENERAL-POTPUKOVNIK
ZDRAVKO PONO[

Vojska Srbije pa`qivo prati

situaciju na Kosovu i jugu

centralne Srbije i ima

razra|ene planove 

za razli~ite scenarije,

izjavio je na~elnik

General{taba VS, 

general-potpukovnik 

Zdravko Pono{ u intervjuu

FoNetu i naglasio 

da u ovom momentu, me|utim,

nema uslova da se aktivira

bilo koji od wih.

P
ercepcija qudi koji vode politiku zemqe nije takva da se
predvi|a bilo kakva ozbiqna vrsta anga`ovawa Vojske
koja bi trebalo da zabrine gra|ane Srbije. To, naravno,
nije iskqu~eno. Posao Vojske Srbije je da bude spremna
za razli~ite varijante. I ona to jeste – naglasio je na~el-

nik General{taba, podse}aju}i na to da se u demokratijama
vojske ne opredequju {ta, nego kako }e da urade to {to im na-
redi onaj ko ima politi~ki mandat za tu vrstu naredbi. Povo-
dom mogu}nosti progla{ewa nezavisnosti Kosova, Pono{ je
odgovorio da u ovom momentu Vojska nije dobila nare|ewe koje
bi podrazumevalo borbeno anga`ovawe.

„U ovom trenutku nema indikatora koji bi ukazivali da je
bezbednost zemqe ugro`ena u onom segmentu za koji je Vojska
nadle`na i gde bi bilo potrebno weno potpuno anga`ovawe.

Situacija na jugu centralne Srbije i u Kopnenoj zoni bez-
bednosti prema Kosovu je pod kontrolom. U slu~aju da se pojave
indikatori naru{avawa bezbednosti, jedinice na tom podru~ju
reagova}e odlu~no – na isti na~in kako se o~ekuje da }e Kfor
reagovati sa druge strane administrativne linije u sli~nim
situacijama. Vojska Srbije je razradila pravila upotrebe u
Kopnenoj zoni bezbednosti, zasnovana na iskustvima nekih
evropskih zemaqa, koje u sli~nim situacijama nisu optu`ene za
prekomernu upotrebu sile, poput Velike Britanije, prilikom
vojnog anga`ovawa u Severnoj Irskoj. Situacija na Kosovu je
relativno mirna i stabilna. Naravno, postoji opasnost da ona
mo`e vrlo brzo da eskalira, {to potvr|uju doga|aji od pre ne-

U FOKUSU



Iz Ha{kog tribunala vi-
{e ne dolaze nikakve optu`be
na ra~un Vojske, koja je pred-
uzela mnoge tehni~ke mere,
izme|u ostalog i pretrese
sopstvenih objekata, ukqu~u-
ju}i i one napu{tene, sa `e-
qom da otkloni svaku sumwu
da se neko od ha{kih optu`e-
nika nalazi u wima”.

Govore}i o planovima u
2008. godini, Pono{ je rekao
da se ne planiraju nikakvi ra-
dikalni rezovi, niti otpu{ta-
wa profesionalnih pripadni-
ka, pogotovo ne ona linearna:

„U Vojsci ubudu}e ne}e
biti otpu{tawa prema godina-
ma i prema ~inovima, nego }e
kriterijumi biti sposobnost i
odnos prema poslu. Vojna pro-
fesija u Srbiji je prili~no
degradirana. Imamo ose}aj da
je Vojska ne`eqeno dete u dru-
{tvu, kome roditeqi daju xe-
parac da ga vi{e ne gledaju.
Sve {to je Vojska, uprkos ta-
kvom stavu, uradila u prethod-
nom periodu mo`e se smatra-
ti nemogu}om misijom. Kada to
ka`em, podse}am da je za 13
do 14 meseci, i to iz postoje-
}eg buxeta, obavqen ogroman
posao na  transformaciji i
reorganizaciji – bez kukawa
da nemamo para za to. Sada
sledi socijalna reforma”. 

Tokom razgovora o buxetu
i izdvajawima za Vojsku, Po-
no{ je napravio pore|ewe sa
susednom Hrvatskom, koja godi-
{we po glavi vojnika izdvoji
40.000 evra, a Srbija efek-
tivno mawe od 14.000 evra,
ako bi se na samu vojsku i u
2008. godini, kao 2006. godi-
ne, tro{ilo samo 46 odsto
vojnog buxeta, zato je izuzetno
va`na unutra{wa struktura,
ina~e solidnog vojnog buxeta u
Srbiji, koji je za 2008. godinu
projektovan u iznosu od 8.12,5
miliona evra – naglasio je.

Kao veliki bezbednosni
problem i potencijalnu opa-
snost, Pono{ je ozna~io vojna
skladi{ta, koja su preoptere-
}ena suvi{nim i zastarelim
ubojnim sredstvima: „Pro-
blem uni{tavawa vi{kova i

potrebe za novim skladi{tima Vojska ne mo`e da re{i iz re-
dovnog buxeta i za kratko vreme. Zato je to ne samo vojna ne-
go stvar dr`avnog zna~aja.”

Izra`avaju}i zadovoqstvo velikim odzivom regruta na
slu`ewe vojnog roka, koji je u decembru bio vi{e od 98 od-
sto, Pono{ je na kraju odbacio „glasine“ o mobilizaciji i
objasnio da je re~ o reorganizaciji VS i druga~ijem na~inu
popune jedinica, sa mnogo mawe rezervnog sastava. 

15

koliko godina. Imamo uverava-
wa Kfora da se preduzimaju
sve preventivne mere. Izjave
pojedinih politi~ara ili pre-
strojavawa medija u kojima se
„zvecka oru`jem“, u slu~aju
progla{ewa nezavisnosti Ko-
sova, ne uti~u na Vojsku, koja
ima ure|en sistem subordina-
cije i komandovawa.

Vojska ne reaguje na dnev-
ne izjave u {tampi, kao ni na
bilo kakve strana~ke uticaje,
jer je u ure|enim demokratija-
ma nedopustivo da se partije
bave „dnevnim upravqawem
Vojskom, shodno svojim inte-
resima“, ~ega je ranije bilo.
Vojska je proteklih godina
iza{la iz te vrste uticaja, ne
zato {to je to htela, nego zato
{to se politi~ka situacija
sredila na taj na~in da to ni-
je vi{e mogu}e“, objasnio je
Pono{.

Kada je re~ o evroatlant-
skim integracijama, on je izra-
zio zadovoqstvo saradwom sa
Natoom na profesionalnom
planu, u okviru koje VS ima na
raspolagawu Program Part-
nerstvo za mir, koji, na`alost,
nije u potpunosti iskori{}en,
jer nepostojawe bezbednosnog
sporazuma  i sporazuma o raz-
meni podataka sa Natoom one-
mogu}avaju VS da potpuno ko-
risti pogodnosti koje joj pru`a
ovo partnerstvo. Upitan o
pristupawu Natou, Pono{ je
istakao da je, u ovom trenutku,
opredeqewe politi~kog ruko-
vodstva Srbije da je zemqa u
tom nivou evroatlantskih in-
tegracija, koji podrazumeva
PzM, i da je to tema koju re{a-
va dr`ava, a ne Vojska. 

Kada je re~ o razvijenoj
vojnoj saradwi sa SAD, na~el-
nik General{taba je zakqu~io
da postoji politi~ko-pravni
okvir u vidu sporazuma SOFA,
koji VS maksimalno koristi
radi dostizawa visokih pro-
fesionalnih standarda.

„Prema programu sarad-
we sa Nacionalnom gardom
Ohaja, koji traje ne{to vi{e
od godinu dana, obe strane
imale su dobra iskustva, pro-
fesionalni odnos i poverewe. Na{ profesionalni inte-
res i jeste da sara|ujemo sa onima koji su najboqi, a Ame-
rikanci u vojnom pogledu definitivno imaju visok standard.
[to se ti~e Ha{kog tribunala, Vojska je jedno vreme nosila
hipoteku iz prethodnih godina, ali je dosada{wim odnosom,
kooperativno{}u i u~e{}em u radu dr`avnog Akcionog ti-
ma, otklonila svaku sumwu da na bilo koji na~in {titi ha-
{ke begunce.

NIJE SVE U TENKOVIMA

Ocewuju}i da nije sve u brojnom stawu i koli~ini teh-
nike, na~elnik General{taba je odbacio kritike zbog sma-
wewa broja tenkova:

„Vojska Srbije se opredelila za ~etiri tenkovska ba-
taqona sa po 53 tenka M 84, od kojih u ovom trenutku niko u
regionu nema boqe, dok bi, pored wih, u remontnoj rezervi,
bili ruski T 72, a zastareli T 55 bili bi izba~eni iz upo-
trebe. Srbija s tih 212 tenkova ima vi{e nego Ma|arska,
Austrija, Hrvatska i nekoliko mawih zemaqa oko nas sve za-
jedno. ^ak je i Velika Britanija odlu~ila da broj svojih ten-
kova spusti na mawe od 400.

PODOFICIRSKI KOR

U slede}oj godini mo`e mnogo da se uradi i u siste-
mu obuke, ali i na planu modernizacije. Jedna od novih i
va`nih stvari koja }e se dogoditi tokom naredne godine u
okviru reforme Vojske bi}e uvo|ewe podoficirskog ko-
ra, budu}i da su podoficiri ki~ma Vojske. To su qudi ko-
ji nose obuku. O~ekuje se i uvo|ewe koncepta aktivne re-
zerve. Vojska Srbije }e imati profesionalno jezgro, ali
i ugovorni odnos sa izvesnim brojem qudi iz civilnih
profesija, koji su spremni da se, na poziv Vojske, odazo-
vu u vrlo kratkom roku. Jer ni{ta nije gore nego velika,
staja}a i slabo pla}ena vojska. To onda postaje rizik za
dru{tvo.


